استمارة مستخلصات رسائل واطاريح الماجستير والدكتوراه في جامعه البصرة

اسم الكلية : الادارة والاقتصاد الحميدي المالية : تحرير صلال ربيع الحميدي

اسم القسم: العلوم المالية والمصرفية البطاط البطاط

التخصص: اسواق مالية استاذ مساعد دكتور

عنوان الرسالة:

تقييم أداء سوق العراق للأوراق المالية (دراسة مقارنه بين سوق العراق واسواق بعض الدول العربية للمدة -2013 2003)

ملخص الرسالة:

هدفت الدراسة إلى تقييم أداء سوق العراق للأوراق المالية ومقارنته مع أسواق بعض الدول العربية ،إذ تعد الأسواق المالية الحدى الآليات المهمة لتجميع وتوجيه الموارد المالية وتوظيفها في المشروعات الاستثمارية فهي تقوم بدور الوسيط بين أصحاب العجز وأصحاب الفائض المالي وكذلك تمنح للأفراد وصغار المستثمرين فرصاً مختلفة لتوظيف مدخراتهم كما تسهل للمنشأة إيجاد مصادر تمويل متنوعه .

وقد تـم اسـتخدام بعـض مؤشـرات الاداء لمقارنــه اداء سـوق العـراق مـع الاسـواق العربيـة عينــه الدراسـة ،وتـم اختيــار بعـض الاسـواق الماليـة العربيــة لكــي تكـون عينــة الدراســة هي:(العـراق ، الكويــت ، الامــارات ، الاردن)،وتوصــات الباحثــة الــي عــدد مــن الاسـتتاجات والتوصــيات ، اهمهـا ضـرورة تفعيــل اداء سـوق العـراق لــلأوراق الماليـة وذلــك مــن خــلال الاستفادة من تجارب الاسواق المالية العربية ذات مؤشرا الاداء المرتفعة .

College: Administration & Economics Name of student: Tahrir. S. Rapa'a Al-hmeidy

Dept: Finance and Banking Sciences Name of supervisor: *Mentdhr F. al-Battat*

Certificate: Financial markets Specialization: Dr. Assistant Professor

Title of thesis:

Evaluating the performance of Iraq Stock Exchange

A comparative study between the Iraqi market and markets some Arab countries for the) period 2013-2003

Abstract of Thesis

The study aimed to Iraq Stock Exchange performance assessment and compare it with some of the Arab countries' markets, as financial markets is one of the important mechanisms for collecting and channeling financial resources and employ them in investment projects, it acts as a mediator between the deficit owners and the owners of the fiscal surplus as well as grants to individuals and small investors different opportunities to employ their savings and facilitates property create a more diversified sources of financing.

I have been using some performance indicators to compare the performance of the Iraqi market with the same Arab markets, the study, was chosen as some of the Arab financial markets in order to study a sample shall be: (Iraq, Kuwait, UAE, Jordan), researcher and reached a number of conclusions and recommendations, the most important of the necessity of activating the performance Iraq Stock Exchange and that by taking advantage of the experiences of Arab financial markets with an indication of the high performance.